
اين  روزها بحث برگشت خوردن محصولات كشاورزي 
ما از برخي كشورها داغ است. از بي كيفيتي گرفته تا 
سياسي كاري، علت اين موضوع ذكر شده است. ورود 
سم غيرمجاز به محصولات كشاورزي براي سلامت 
عمومي شهروندان خودمان هم مضر است. به منظور 
كند و كاو اين موضوع و بررس�ي اطلاع�ات علمي و 
جزئي س�راغ مديركل دفتر آفت كش هاي سازمان 
حفظ نبات�ات در وزارت جهاد كش�اورزي رفته ايم. 
مهندس س�يدجواد نوروزيان پيش از سمت فعلي، 
مديركل دفتر پايش و تحليل خطر و همچنين مسئول 
نظارت بر شبكه توزيع آفت كش هاي كشور هم بوده 
است. صحبتمان با آقاي نوروزيان علاوه بر بحث هاي 
تخصصي راجع به سموم در حال استفاده در ايران، 
به يكدس�تي طعم صيفي جات و رنگ س�فيد وسط 
گوجه فرنگي و سيب زميني هاي بيشتر از يك كيلو 
هم كشيد. گفت  و گوي ما با وي به دليل سابقه كاري و 
مسئوليت فعلي اش حاوي اطلاعات علمي و دقيقي 
اس�ت كه  موضوع را بيش�تر و بهتر روشن مي كند. 

 اگر اجازه بدهيد گفت و گو را با يك پرسش 
آماري آغاز كنم. توليد خالص محصولات 

كشاورزي ما چقدر است؟
120 ميليون تن در سال. 

مصرف س�الانه س�م در كش�ور ما چقدر 
است؟

به طور متوس��ط 35 هزار ت��ن. اين ميزان ش��امل كل 
آفت كش هاي مصرفي است، اعم از حشره كش، قارچ كش 

و علف كش. 
 اي�ن ميزان مص�رف س�م در محصولات 

كشاورزي ما زياد نيست؟
زياد نيست. مصرف آفت كش ها در كشور ما از بسياري از 
كشورها كمتر است. ما حتي از اروپا و خيلي از كشورهاي 

پيشرفته هم كمتر سم مصرف مي كنيم. 
 در اروپا و امريكا چگونه اس�ت؟ ما از آنها 
بيش�تر آفت ك�ش اس�تفاده مي كنيم يا 

كمتر؟
آمار دقيقي ندارم، ام��ا مي دانم كه ميزان اس��تفاده از 

آفت كش در كشور ما از اروپا و امريكا كمتر است. 
 به طور مشخص به پياز و خيار چقدر سم 

مي زنيم؟
آمار تفكيك��ي براي اين محصولاتي ك��ه اعلام كرديد، 

ندارم. 
 پياز و خي�ار را براي مثال ع�رض كردم. 
چون شنيده ايم كه سم زيادی نياز دارد. 
خودتان ب�راي هر محصولي ك�ه آمارش 
در دسترس تان است، ميزان مصرف سم 

را بفرماييد. 
اين آمارها چون مربوط به دفتر من نمي شود، در دسترس 

من قرار ندارد. 
 آقاي مهندس، اين س�ؤالي است كه هم 
مردم مي پرسند و هم كارشناسان به آن 
اذعان دارند: طعم صيفي جات در مقايسه 
با 20-10 سال گذش�ته عوض شده است. 
مث�لًا گوجه فرنگي 20س�ال پيش طعمي 
ترش و رنگي قرمز داشت، اما گوجه هاي 
الان ترش و قرمزرنگ نيستند. چرا طعم 

صيفي جات يكدست شده است؟
بذرهاي مورد اس��تفاده ما در 20-15س��ال گذشته 
بومي ب��وده اس��ت. الان تغييرات خيل��ي زيادي در 
اين زمينه ايجاد ش��ده اس��ت و ما بذرهاي زيادي از 
كشورهاي مختلف در همين مثال گوجه فرنگي وارد 
مي كنيم، مثلًا قبلًا گوجه هاي ريز موسوم به گيلاسي 
كلًا در ايران موجود نبود، اما الان گوجه هاي گيلاسي 
به وفور در بازار موجود اس��ت. اين ب��ه خاطر واردات 
بذر اس��ت. محصولات گلخانه اي كه در 15-10سال 
گذشته بسيار بيشتر شده اند، غالباً از همين بذرهاي 
وارداتي است. اين تغيير طعم فقط به خاطر استفاده 

از سم نيست. 
 پس ش�ما هم تأيي�د مي كني�د كه طعم 
صيفي جات عوض و يكدست شده است. 

بله. الان شاهد اين موضوع هستيم كه مثلاً مردم به خيار 
بومي گرايش بيشتري دارند تا خيارهاي گلخانه اي. اين 
به خاطر بهتر بودن طعم خيارهاي محلي اس��ت كه با 

همان بذرهاي گذشته كشت مي شود. 
 در صحبت تان اشاره كرديد كه اين تغيير 
طعم ها »فقط« به خاطر استفاده از سموم 
نيست، يعني استفاده از سم يكي از دلايل 

تغيير طعم اين محصولات است؟
اين طور نيس��ت كه بگوييم س��م باع��ث تغيير مزه 
در محصولات كش��اورزي شده اس��ت. ممكن است 
يك جايي س��م بيش��تر از مقدار مورد نياز و برخلاف 
دستورالعمل ها استفاده شود يا اينكه تركيبي استفاده 
ش��ود كه طعم را تغيير دهد اما اينها جزو استثنائات 
است. اينكه اين استثناها را عموميت بدهيم، قياسي 

مع الفارق است. 
 پس به نظر ش�ما الان عل�ت تغيير طعم 
ميوه ها و صيفي جات، بذرهايي است كه 

وارد مي كنيم؟ 
يكي از م��واردي كه ايراني ها به خاط��رش اذعان دارند 
طعم ها متفاوت شده است، تغيير در بذر است. شما اگر از 
كشاورزي محصولی خريداري كنيد كه از همان بذرهاي 
قديمي استفاده مي كند، همان طعم هاي قديمي را هم 

خواهيد چشيد. 
كارشناس�ان تغذيه و كش�اورزي بر اين 
عقيده اند كه سفيدي وسط گوجه فرنگي 
به خاطر وجود نيترات است. نيترات هم در 
نتيجه استفاده بي رويه از سموم و آبياري 
با آب آلوده وارد محصولات مي شود. چه 

توضيحي براي اين پديده داريد؟ 
نيترات موجود در محصولات يا از خاك است يا به دليل 
استفاده از كود اس��ت. كود بيش از اندازه يا كود حاوي 
فلزات سنگين، باعث مي شود محصول هم داراي فلزات 
سنگين ش��ود. با مصرف آفت كش، محصولي به دست 

نمي آيد كه داراي نيترات بالايي باشد. 

چه نهادي ميزان مصرف كود در محصولات 
كشاورزي را رصد مي كند؟ 

مرجع خاص خودش را دارد. 
سازمان غذا و دارو؟ 

اگر بخواهيم ميزان باقي مانده نيترات، فلزات سنگين و 
آفت كش ها را در محصولات كشاورزي بسنجيم، بله، بايد 

سراغ سازمان غذا و دارو برويم. 
فرموديد »باقي مانده« فلزات سنگين را 
سازمان غذا و دارو سنجش مي كند. متولي 
شروع اين پروسه چه نهادي است؟ يعني 
كدام سازمان مسئول اين كار است كه از 
ابتدا مراقبت كند سموم و كودها به اندازه 

وارد محصولات كشاورزي شود؟ 
همكاران ما براي هر محصول يك دستورالعمل خاص 
تهيه مي كنند؛ چه محصولات زراعي و چه محصولات 
باغي. در اين دستورالعمل ها مشخص شده است كه براي 
چه محصولي چه س��مي و به چه ميزاني استفاده شود. 
اگر طبق اين دس��تورالعمل هاي ما اقدام شود، اتفاقي 
نمي افتد، اما اگر خارج از اين دستورالعمل ها آفت كش 

استفاده شود، مسلماً مضر خواهد بود. 
آقاي مهندس ضمانت اجراي اين موضوع 
چگونه اس�ت؟ يعني چه تضميني وجود 
دارد ك�ه كش�اورز در باغ و زمي�ن خود، 
دس�تورالعمل ش�ما را جل�وي خ�ودش 

گذاشته و طبق آن عمل كند؟ 
ضمانت اجرا، آگاهي بخشي و ترويج است. هم ما اين كار 
را مي كنيم، هم سازمان حفظ نباتات استان ها. معاونت 
ترويج هم در سازمان تحقيقات هست كه آنها هم اين كار 

را انجام مي دهند. 
متول�ي مش�خص و اصل�ي آم�وزش به 

كشاورزان شما هستيد؟ 
مديري��ت حفظ نباتات در اس��تان ها اي��ن كار را انجام 
مي ده��د، حتي م��ن اين را ه��م عرض كن��م كه خود 
شركت هاي وارد كننده س��موم، كارشناساني دارند كه 
شركت آنها را به استان ها اعزام مي كند. اين كارشناسان 
با رفتن به م��زارع و باغ ه��ا نحوه مص��رف محصولات 
شركت شان، يعني همان سموم وارداتي را به كشاورزان 
اعلام مي كنند. مقوله آموزش كشاورز موضوعي نيست 

كه حتي بخش خصوصي هم از آن غافل باشد. 
خب شركت ها كه نفع ش�ان در استفاده 
بيشتر از سموم است! منطقاً كارشناسان 
شركت هاي خصوصي استفاده بيشتر از 

سموم را ترويج خواهند كرد. 
آنها درس��ت مصرف ك��ردن را به كش��اورزان آموزش 
مي دهند. سمومي كه الان اس��تفاده مي شود، سمومي 
است كه با كمترين ميزان، بيشترين تأثير را دارند. اگر 
در گذشته سمومي كه مصرف مي شده، دو در  هزار بوده 
است، الان 0/3 در  هزار مصرف مي شود. ملاحظه مي كنيد 

كه مصرف سموم چندين برابر كمتر از قبل شده است. 
اما س�موم جديد فرمول قوي تر و اثرات 
تخريبي بيش�تري دارند كه مصرف شان 

كمتر شده است. 
بله، تأثي��ر بيش��تري دارند، چ��ون از دان��ش بالاتري 
برخوردارند. يكي از نتايج كاهش مصرف آفت كش هاي 
جديد، مطابقت با نرُم هاي محيط زيس��تي است. اثرات 
كمتر روي گرده افش��ان ها و زنبورعس��ل از ديگر نتايج 

مطلوب آفت كش هاي جديد است. 
آماري از مي�زان كم خط�ري و پرخطري 

آفت كش هاي موجود در بازار داريد؟
در س��ال ۷5، آفت كش ه��اي كم خط��ر 21درص��د، 
آفت كش ه��اي پرخط��ر 2۹ درص��د و 50 درصد هم 

آفت كش هاي متوسط  خطر بودند. الان فقط 2 درصد 
سم كش��ور پرخطر و ۹۸ درصد س��م موجود در بازار 
كم خطر و متوس��ط  خطر اس��ت. اين تغيي��رات واقعاً 

معنادار است. 
حالا من به عنوان يك كش�اورز، خارج از 
دستورالعمل هاي ش�ما عمل مي كنم و با 
تجربه قبلي خودم از همان آفت كش هاي 
دو در  ه�زار، ميزان بيش�تري از س�م به 
محصولاتم مي زنم و در نهايت هم محصولم 
را در بازار به فروش مي رسانم. در اين روند 
هيچ نهاد و مرجعي نيس�ت كه مانع ورود 
محصول من به سبد مصرفي خانوار شود. 
خب در چنين مواردي سازمان غذا و دارو بايد حساسيت 

بيشتري به خرج دهد. 
يعني در پروسه ورود محصول از سر زمين 
و باغ به ميادين مركزي فروش، جايي براي 

سازمان غذا و دارو ديده شده است؟
سازمان غذا و دارو مكلف اس��ت با حضور در ميادين از 

محصولات نمونه برداري كند. 
الان اين اتفاق مي افتد؟

اين را بايد از مسئولان غذا و دارو بپرسيد. 
بالاخره شما در اين رابطه يك مقام مسئول 
و مطلع هستيد. اگر اين اتفاق رخ ندهد و 
سازمان غذا و دارو سم سنجي از محصول 
نهايي را پيش از مصرف انجام ندهد، عملًا 
تهيه دس�تورالعمل ها و هم�ه تلاش هاي 

ديگر شما بي فايده است. 
طبق بررس��ي هايي كه ما انجام داده ايم، سازمان غذا و 
دارو منفعل نيست و نمونه برداري هايي انجام مي دهد اما 
اينكه شدت و حدت و كيفيت انجام اين كار چگونه است، 

بايد از خود سازمان غذا و دارو پرسيده شود. 
با همه اين تفاصيل، محصولات ما نبايد از 

ساير كشورها برگشت مي خورد. 
در اي��ن رابط��ه اول بايد يك بررس��ي آماري داش��ته 
باشيم. اينكه چه ميزان كالا صادر مي شود و چه مقدار 

برمي گردد، مهم است. 
اين س�يب زميني هاي درش�ت كه بعضاً 
هر يك عددشان بيش�تر از يك كيلو هم 

مي شود. علتش چيست؟
سم هيچ محصولي را بزرگ نمي كند. كود باعث حجيم 
شدن و بزرگي محصولات مي شود. در عرف هم مي گويند 
كه موقع خريد سيب زميني هاي بزرگ را انتخاب نكنيد. 
خب اين به دليل استفاده از اوره است كه باعث حجيم 

شدن محصولات مي شود. 
متولي كود هم كه فرموديد مجموعه شما 
نيست. كدام سازمان بايد ميزان مصرف 

كود در محصولات را بسنجد؟
سازمان خاك و آب در وزارت جهاد كشاورزي. 

اجازه بدهيد يك وجه اشتراك مصداقي 
از س�ؤالات خ�ودم و توضيح�ات ش�ما 
بگيرم. سفيدي وس�ط گوجه فرنگي ها و 
درشتي سيب زميني ها به خاطر استفاده 
نادرس�ت از همين س�موم و كود اس�ت، 

تأييد مي كنيد؟
بله. يك��ي از دلاي��ل اندازه ه��اي نامتع��ارف ميوه ها و 

صيفي جات، استفاده نادرست از كودهاست. 
دليل ديگري هم دارد؟

ممكن است دلايل ديگري هم داشته باشد اما خب آن  
چيزي كه الان اتفاق افتاده به دليل اس��تفاده ناصحيح 

از كود است. 
چرا مجموعه خاك و آب وزارتخانه ش�ما 
به اين موضوع مهم كه با سلامت و امنيت 
غذايي عم�وم مردم اس�ت، رس�يدگي 

نمي كند؟
شما سؤالات ساير مجموعه ها را از من مي پرسيد؟! من 

واقعاً نمي توانم به اين سؤالات پاسخ بدهم. 
 آقاي مهندس، اينها ي�ك زنجيره به هم 
پيوسته و غيرقابل انفكاك است. من الان 
از ش�ما آماري در زمينه كود و اس�تفاده 
از كوده�ا مطالب�ه نك�ردم ك�ه نيازمند 

اطلاعات جزئ�ي باش�د. نمي توانم قبول 
كنم كه ش�ما هيچ اطلاعي در اين رابطه 
نداريد. اينكه محصول نهايي ما فاقد برخي 
استانداردهاست، يك دغدغه جدي است 

كه شما هم به آن اذعان داريد. 
شما درس��ت مي فرماييد، اين يك دغدغه جدي است 
و مي طلبد يك هم افزايي در اين رابط��ه اتفاق بيفتد و 
دستگاه هاي مس��ئول به هم نزديك تر بشوند تا اثر اين 

هم افزايي را مردم ببينند. 
در لابه لاي صحبت هايتان اشاره داشتيد 
كه يكدس�ت ش�دن طعم صيفي جات به 
خاطر بذري است كه اكنون وارد مي كنيم و 
قبلًا در بازار موجود نبوده است. كدام نهاد 
متولي كيفيت س�نجي بذرهاي وارداتي 

است؟
اين را بايد از قسمتي ديگر در وزارتخانه جهاد بپرسيد كه 
مسئول ثبت بذرهاي وارداتي است. آنها به شما توضيح 
خواهند داد كه چه اتفاقاتي لازم است رخ دهد تا يك بذر 

بتواند در كشور ما ثبت شده و وارد بازار شود. 
گفته مي شود كه ما در كش�ورمان ديگر 
س�يب زميني غيرتراريخته نداريم. اين 
موضوع به خاطر همين بذرهاي وارداتي 

است؟
تراريخته بحث مستوفي ديگري را مي طلبد. 

همين يك مورد خاص فقط. سيب زميني 
غيرتراريخته داريم؟

من نش��نيدم كه س��يب زميني تراريخته باش��د. همه 
سيب زمينی  هاي موجود در كشور ما غيرتراريخته است. 
من چن�د س�ؤال ديگ�ر دارم، منتها در 
پرسيدنشان تحفظي دارم؛ اينكه مطرح 
كنم و ش�ما بگويي�د اين س�ؤال را كس 

ديگري بايد پاسخ بگويد!
س��وءتفاهم پيش نيايد. اينك��ه من در پاس��خ برخي 
سؤالاتتان گفتم از ساير مجموعه ها بايد بپرسيد به اين 

خاطر بود كه در كار بقيه دخالت نكرده باشم. 
اما آقاي مهندس همه س�ؤالاتي كه طرح 
كردم و س�ؤالاتي هم كه نپرسيدم، حول 
يك موضوع و آن هم كيفيت محصولات 
كشاورزي اس�ت. اين موضوع اگر نگويم 
كاملًا مرتبط با مجموعه شماس�ت، اقلًا با 

حوزه كاري شما بي ارتباط نيست. 
من هم تا جايي كه به حوزه كاري ام مرتبط بود پاسخ هاي 

شفافي دادم. 
بگذريم. آفت كش هاي مصرفي در كشور 

ما وارداتي است؟
بخش عمده اي از توليد 120 ميليون تن محصولي كه 
در پاس��خ اولين سؤال شما اش��اره كردم، )و اين ميزان 
هم برنامه به برنامه افزايش مي يابد( به دليل استفاده از 
آفت كش هاست. بخش زياد اين آفت كش ها هم توليد 

داخل است. 
در اين برنامه هاي توليد كه افزايشي است، 
كيفيت محصولات غذاي�ي فداي كميت 

نمي شود؟
عرض من چيز ديگري اس��ت. كش��ور ما نياز به توليد 
محصول دارد. عنصر كليدي در اين نياز و در اين توليد، 
آفت كش اس��ت. اگ��ر از آفت كش ها اس��تفاده نكنيم، 
تا 35 درصد متحمل خس��ارت خواهيم ش��د. آن وقت 
ما به ازاي اين هدررفت محصول، ما بايد واردات داشته 
باش��يم. در تحليل نهايي  هزاران هزارميليارد خسارت 
به بار خواهد آمد. ما آزمايش��گاه كنت��رل كيفي مرجع 
در س��ازمان حفظ نباتات داريم. علاوه بر اين يكسري 
آزمايشگاه هاي همكار هم داريم. با اين ابزارها بر كيفيت 
آفت كش هاي تولي��د داخل و آفت كش ه��اي وارداتي 

نظارت مي كنيم. 
آماري از نسبت آفت كش هاي وارداتي و 

توليد داخل داريد؟
۷5 درصد آفت كش هاي مصرفي ما، توليد داخل است. 

كشورهاي مبدأ واردات آفت كش به ايران 
كدامند؟

چين، هند و اروپا. 

خيلي از كش�ورها س�موم قديمي را رها 
كرده و به سمت استفاده از آفت كش هاي 
طبيعي گام برداش�ته اند؛ م�واردي مثل 
اس�تفاده از س�نجاقك. برنامه اي در اين 

زمينه داريد؟
بيش از ۶0 قلم آفت كش در فهرست سموم مجاز كشور 

ما ثبت شده است كه غيرشيميايي هستند. 
از اين  آفت كش هاي غيرشيميايي استفاده 

هم مي شود؟
پيش بيني ما اين است كه امسال 11ميليارد عدد عوامل 
ماكرو توليد و وارد بشوند. ما در تصويب آفت كش ها آن 
 چيزي كه مدنظرمان است، اين است كه با محيط زيست 
سازگار باشند و براي حشرات گرده افشان خطري نداشته 
باشند. برخي آفت كش ها براي زنبور عسل خطرناكند كه 
ما اصلاً آنها را تصويب نمي كنيم. حتماً مطلع هستيد كه 
زنبور عس��ل در توليد محصولات كشاورزي چه ميزان 
اثرگذار اس��ت، مثلًا در باغ سيبي كه زنبور عسل وجود 

دارد، محصول بهتري به دست مي آيد. 
با اين همه تدارك، چرا گاهی می شنويم 

محصولات ما برگشت خورد؟
بازگش��ت محصولات عوام��ل متعددي دارد. بخش��ي 
ش��انتاژهاي سياس��ي بود، مثلًا همين كه همه گفتند 
س��يب زميني ما از تركمنس��تان برگش��ت خ��ورد، از 
اساس خلاف واقع است. خود ما به دليل رعايت نشدن 
ملاحظات قرنطينه اي اصلًا اجازه صادرات سيب زميني 
به تركمنستان را صادر نكرديم، يعني اصلًا سيب زميني 

به تركمنستان نرفت كه بخواهد برگشت بخورد. 
قضيه روسيه چه بود؟  

 روس��يه چهار آفت ك��ش را ثبت كرده و به رس��ميت 
شناخته بود كه اين چهار آفت كش در كشور ما تصويب 

نشده است. 
خب چرا پي�ش از ص�ادرات محصول به 
روس�يه، ما فكري به حال اي�ن تفاوت در 

ثبت آفت كش ها نكرده بوديم؟
اين موارد ممكن اس��ت رخ دهد، اما روتين نيس��ت و 
عموميت ندارد. نبايد هماهنگ نبودن بين دستگاه ها را 

به آلوده بودن محصول پيوند بزنيم. 
يعني شما مي فرماييد بازگشت محصولات 
ما از روس�يه ب�ه خاط�ر ناهماهنگي بين 

دستگاه هاي خودمان بوده است؟
بله. 

ما قبلاً هم به روسيه محصول صادر كرده ايم 
و برگشت نخورده اس�ت، يعني به يك باره 
هماهنگي دس�تگاه هاي ما در صادرات به 

روسيه تبديل به ناهماهنگي شده است؟
كشورها مي توانند اس��تانداردهاي مربوط به سلامت را 
تغيير دهند. همان عددي كه ش��ما در س��ه سؤال قبل 
فرموديد، كش��ورها مي توانند اين اعداد را تغيير دهند. 
براي تطابق با اين تغييرات عددي و استانداردي، بازه هاي 
چهار پنج ماهه كافي نيست. براي اعِمال استانداردهاي 
جديد حداقل يك س��ال زمان لازم داريم. وسط توليد و 

كشت نمي شود استانداردهاي جديد را عملياتي كرد. 
روس�يه براي حفظ سلامت ش�هروندان 
خ�ودش و ارتق�ای كيفي�ت محصولات 
غذايي شان استانداردها را تغيير مي دهد. 
اين م�وارد براي م�ا اهميت نداش�ته كه 

محصولاتمان برگشت خورده است؟
برگش��ت به خاط��ر آلودگ��ي محص��ول نبوده اس��ت. 
ناهماهنگي اي كه عرض كردم باعث برگشت محصولاتمان 
شد. آفت كش��ي از سوي گلخانه دار ما اس��تفاده شده كه 
طبق استانداردهاي جديد روسيه نبايد استفاده مي شده 
و گلخانه دار ما هم از اين موضوع كه جديداً مورد تصميم 
روسيه واقع شده، بي اطلاع بوده است. اتفاقاً بايد عرض كنم 
كه از قضا، همين آفت كش كه مورد استفاده گلخانه دار ما 

بوده است، در اروپا هم ثبت شده و كم خطر است. 
يعني روسيه محصول ما را به دليل استفاده 
از يك آفت كش اس�تاندارد و مورد تأييد 

اروپا برگشت داده است؟
بله. ملاك روسيه اين بود كه چون اين آفت كش را ثبت 
نكرده است، اجازه ورود محصولات آغشته به اين آفت كش 
را هم نمي دهد، وگرنه آفت كش استفاده شده در محصول 

ما، همين امروز هم ثبت اتحاديه اروپا را دارد. 
يعني شما مي فرماييد همين محصولاتي 
كه از روسيه برگش�ت خورده است، اگر 
الان به اروپا صادر كنيم، اروپايي ها از آن 

استفاده مي كنند؟
عرض من چيز ديگري است. آفت كش مورد استفاده ما، 

ثبت شده در اروپاست. 
اگر نوع آفت كش اشكالي نداشته است، 
پس روس�يه به اين دليل محصولات ما را 
برگشت داده اس�ت كه ميزان استفاده از 

اين آفت كش، استاندارد نبوده است. 
خير. دليل برگشت از روسيه صرفا به خاطر استفاده از 
يك نوع آفت كش بوده است، نه به خاطر ميزان مصرف 
آفت كش. روس ها گفته اند از اين آفت كش نبايد استفاده 
مي شده است. هماهنگي ها در حال انجام شدن است و در 

آينده نزديك اين موضوع هم حل خواهد شد. 
يعني برگش�ت محصولات ما از روس�يه، 
فقط به خاطر ناهماهنگ�ي اي بوده كه در 
حال رفع شدن اس�ت و ربطي به كيفيت 

محصولات ما نداشته است؟
بله. خواهش مي كن��م اين دو مقول��ه را از هم تفكيك 
كنيد؛ ناهماهنگي بين دستگاه ها و آلودگي محصولات 
توليدي. بهتر از من مطلع هس��تيد كه عده اي سوار بر 
موج سياس��تند. اينها مي خواهند اتفاق��ات معمولي را 
به چيزهاي ديگري گره بزنند. ما سالانه  ميليون ها تن 
محصول ص��ادر مي كنيم، چرا محصولات ما برگش��ت 
نمي خورد؟ اص��لًا مگر چند محصول ما الان برگش��ت 
خورده اس��ت؟ همين موارد را هم كه ع��رض كردم، به 
دليل ناهماهنگي بوده است و ربطي به آلودگي محصول 
نداش��ت. بخش عم��ده اي از اخبار پيرامون بازگش��ت 
محصولات، ش��انتاژ رسانه اي اس��ت كه به مدد توئيتر 
و فضاي مجازي كه محيطي بدون بازخواس��ت است، 

اين گونه بسط پيدا كرده است. 
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مديركل دفتر آفت كش هاي وزارت جهاد كشاورزي:

کمترازاروپاوامریکاسممیزنیم

 شهروندان از اين پس مي توانند درخواست خود را براي جمع آوري 
پسماندهاي خشك به سامانه 13۷ اطلاع دهند تا مأموران شهرداري 
تهران با مراجعه ب��ه در منازل در اين خصوص اقدام��ات لازم را انجام 

دهند. 
  رئيس كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي از حذف افزايش 
سن بازنشس��تگي در بودجه سال 1۴01 با پيش��نهاد اين كميسيون 

خبر داد. 
  معاون دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت از مصرف دو برابري 
نمك توس��ط ايراني ها نس��بت به اس��تاندارد جهاني خبر داد و گفت: 
سكته هاي قلبي و مغزي، نارسايي هاي كليه و پوكي استخوان از جمله 

بيماري هايي است كه در اثر مصرف نمك عارض مي شود. 
  حس��ينعلي حاجي دليگاني، عض��و هيئت رئيس��ه مجلس گفت: 
نسخه نويس��ي الكترونيك از برخ��ي اجحاف ها كه به م��ردم تحميل  
مي شود، ممانعت  مي كند. با استفاده از اين روش  مي توانيم از مصرف 
داروهاي غيرضروري توسط بيماران نيز جلوگيري به عمل آوريم و از 

ورود داروهاي تقلبي به چرخه  درمان كشور هم اجتناب خواهد شد. 
  معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان در حس��اب توئيتر خود 
نوشت:  نرخ ازدواج  جوانان از سال ۸۷ تا ۹۸ )به استثناي ۹3( همواره 
نزولي بوده، ولي پس از سال ها، در سال ۹۹ نمودار نرخ ازدواج جوانان 
به ميزان 5درصد صعودي شده و در شش ماهه نخست سال 1۴00 نيز 

اين نرخ با شيب كمتري همچنان صعودي است. 

بودجهبهنفعسیگاريها!
لايحه بودج��ه 1۴01 را مي توان لايحه اي دخانيات دوس��ت و حامي 
سيگاري ها اعلام كرد! در اين لايحه درآمد ماليات بر دخانيات ۶1 درصد 
كاهش داشته اس��ت. ماليات بر دخانيات يكي از راهكارهايي است كه 
براي كاه��ش مصرف اين مواد مض��ر در نظر گرفته مي ش��ود اما انگار 
دست هاي پش��ت پرده اي همواره از اين ماده مضر بر سلامت حمايت 
مي كنند و مانع از گراني و در نتيجه س��ختي دسترس��ي به س��يگار و 
ديگر دخانيات مي ش��وند. ماجرا از اين قرار است كه ماليات بر فروش 
محصولات دخاني به ميزان ۹0 درصد در لايحه بودجه س��ال 1۴01 
افزايش داشته و اين افزايش، درآمدي معادل هزارو231  ميليارد تومان 
را به عنوان جزئي از قوانين وضع ش��ده براي ماليات دخانيات، محقق 
مي كند، اما ماده ۷3 قانون برنامه شش��م توس��عه كه پيشنهاد وزارت 
بهداشت براي ماليات بر مصرف سيگار بود، در بودجه 1۴01 حذف و در 
مجموع موجب كاهش ۶1 درصدي درآمد ناشي از ماليات بر دخانيات 
شده اس��ت! اين در حالي اس��ت كه با تصويب جزء ف تبصره ۶ قانون 
بودجه س��ال 1۴00، در راس��تاي اجراي ماده ۷3 قانون برنامه ششم 
توس��عه مبلغ ۴هزارو ۷۷5  ميليارد تومان به عنوان ماليات بر مصرف 
سيگار در قانون امسال براي رفع كاستي هاي ساختار مالياتي لحاظ شده 
بود كه با هزارو231ميليارد تومان ماليات بر فروش محصولات دخاني، 
در مجموع مبلغ ۶هزار  ميليارد تومان درآمد ماليات دخانيات در سال 
1۴00 بود و تا حدودي منجر به افزايش متوسط ماليات خرده فروشي 

اين محصولات آسيب رسان سلامت شده بود. 
حالا آنطور كه بهزاد ولي زاده، رئيس دبيرخانه س��تاد كشوري كنترل 
دخانيات وزارت بهداش��ت مي گوي��د، با در نظر گرفت��ن آمار حداكثر 
10 ميليون نفري جمعيت سيگاري ها در كشور با كاهش ۶1 درصدي 
درآمد ماليات بر دخانيات در لايحه بودجه1۴01 دود حمايت ها از اين 
كالاي آسيب رسان، به چش��م ۷5 ميليون نفر از جمعيتي مي رود كه 

مصرف كننده اين محصولات نيستند. 
وي تأكيد مي كند: »ماليات ويژه كه در قانون بودجه 1۴00 تصويب شد 
و ما انتظار داشتيم اين ارقام در سال 1۴01 به يك ميزاني افزايش يابد، 
حذف شد و عملًا ما به هيچ وجه نمي توانيم به هدف كاهش 30 درصدي 
مصرف دخانيات تا سال 1۴0۴ و هدفي كه جمهوري اسلامي ايران به 
سازمان ملل متحد براي كاهش 25 درصدي مرگ و مير ناشي از عوامل 

خطر غير واگير تعهد داده است، برسيم.«
طبق توضيحات رئيس دبيرخانه ستاد كشوري كنترل دخانيات وزارت 
بهداشت، عدد درآمدي بر اس��اس تبصره بودجه در سال 1۴00 مبلغ 
۶هزار  ميليارد تومان است كه اگر از مبلغ ماليات منظور شده در لايحه 
سال 1۴01 كسر كنيم، نه تنها رشدي نداريم كه حتي با كاهش 3هزارو 
۶۹۶  ميليارد توماني )يعني كاهش ۶1 درصدي( روبه رو هستيم و اين 
مغاير با سياست ها و اسناد بالادس��تي از جمله اصل ۷5 قانون اساسي 

كشور و سياست هاي كلي سلامت ابلاغي مقام معظم رهبري است. 
 در حال حاضر مجموع ماليات و عوارض وضع شده روي كالاي دخاني 
حدود 15 درصد قيمت خرده فروشي اين محصولات است، در حالي كه 
ميزان ماليات مؤثر ۷5 درصدي است و طبق ماده ۸ قانون جامع كنترل 
دخانيات مصوب سال 13۸5 قيمت محصولات دخانيات هر ساله بايد 

از طريق ماليات به ميزان 10 درصد افزايش مي يافت. 
ولي زاده مي افزايد: »افزايش ماليات بر دخانيات با تأثير بر كاهش ميزان 
مصرف آثار زيانبار آن، سبب مي شود بار ۴0هزار  ميليارد توماني كه بابت 
درمان عوارض مصرف اين ماده مضر بر دوش نظام سلامت است و بار 
۹0هزارميليارد توماني ناشي از مرگ زودرس و از كار افتادگي و ناتواني 
ايجاد شده در اثر مصرف و مواجهه با دود دخانيات كه بر ساير بخش هاي 

توسعه اي تحميل مي شود، كاهش يابد.«
به گفته وي، اكنون با توجه به قيمت پايين سيگار در كشور بحث قاچاق 
محصولات دخاني به خارج از كشور را داريم، نه قاچاق ورودي. متوسط 
قيمت جهان��ي دخانيات حدود ۴/5 تا 5 دلار اس��ت اما متوس��ط اين 
قيمت در كشور ايران كمتر از 0/5دلار است. علاوه بر اين در بسياري 
از كشورها با افزايش ماليات حتي قاچاق محصولات دخاني كاهش هم 
پيدا كرده است و آخرين اطلاعات و مستندات جهاني حكايت از بالاتر 
بودن ميزان قاچاق در كشورهايي دارد كه ماليات كمتري بر محصولات 

دخاني وضع كرده اند. 

حسین سروقامت

پزشك بود و آن كودك الحق والانصاف سورپرايزش كرد!
رفته بود قدري خريد كند. پسرك بسته آدامسي نزد او آورد. 

پول نقد نداشت و نخريد. 
از داخل سوپر ماركت كودك رنگ پريده را زير نظر گرفت. سراغ 

هر كس رفت، چيزي از او نخريد. 
با خودش گفت كيك و آبميوه اي برايش بخرد، اما نه، او را صدا 

كرد و گفت هر چه دوست داري بردار، به حساب من!
پسرك رفت و پس از دقايقي برگشت. فكر مي كنيد چه برداشته 
بود؟ يك قوطي رُب، يك ليتر روغن و يك بس�ته نخود و لوبيا 

و سويا. 
بغض گلويش را فشرد. او حتي يك آبميوه براي خود برنداشت!
پرسيد اگر بيشتر برداري، مي تواني ببري؟ بلافاصله گفت من 

خيلي قوي هستم... فقر نيرومندش كرده بود! 
زير لب زمزمه كرد، نفرين بر آنان كه چنين فقر و فلاكتي را بر 

كودكان سرزمينم تحميل كرده اند!
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زهرا چیذري 

محمدصادق فقفوري
  گفت وگو


